



တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေး  
ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် နည်းဥပဒေများ

တၢ်ဒီသဒါကဟုကယၢ် ကလုာ်ဒုဉ်ထံဖိကီၢ်ဖိအတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်  
သဲးကျိၤကျဲတဖၣ်

(အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၄၈/၂၀၁၉)  
တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကလုာ်နီၣ်ဝံၣ် ၄၈/၂၀၁၉  
၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါခေါင်လပြည့်ကျော် ၈ ရက်  
၁၃၈၁ နံၣ်၊ လါခူးလါပွဲၤစၢ်လီၤ(၈)သီ  
(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ သြဂုတ်လ ၂၃ ရက်)  
(၂၀၁၉ နံၣ်၊ လါအီကူး ၂၃ သီ)

## တၢ်ဒုးန့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ

နီၣ်ဂံၢ်	တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ	ကဘျံးပၤ
၁	အဆၢဒိၣ်(၁) တၢ်အမံၤ ဒီး တၢ်ပၢ်ဖျါအခိပညီ	၁
၂	အဆၢဒိၣ် (၂) တၢ်ကရၢကရိထီၣ် ကမံးတံၢ် ဒီး တၢ်ဖံးမၤအကရူၢ်တဖၣ်	၄
၃	အဆၢဒိၣ်(၃) တၢ်ဖံးမၤ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်တဖၣ်အပူၤ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်အစီ ဒီး အတၢ်အိၣ်မူဖံးမၤ ရ့လိာ်မုၢ်လိာ်အသးတဖၣ် ကဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂီၢ်	၄
၄	အဆၢဒိၣ် (၄) တၢ်ဒိသဒါ ကဟုကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်	၅
၅	အဆၢဒိၣ် (၅) တၢ်ယုၣ်လီၤဘျါကျၢၤ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်	၁၀
၆	အဆၢဒိၣ် (၆) တၢ်ဒုးလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်တိာ်ကျဲၤတဖၣ်	၁၂
၇	အဆၢဒိၣ် (၇) တၢ်ထီရီၤ	၁၄

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ
၁။	အခန်း(၁) အမည်နှင့်အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်	၁
၂။	အခန်း(၂) ကော်မတီနှင့်လုပ်ငန်းအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းခြင်း	၄
၃။	အခန်း(၃) တိုင်းဒေသကြီးသို့မဟုတ် ပြည်နယ်များတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့်လူမှုစီးပွားဘဝ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ခြင်း	၄
၄။	အခန်း(၄) တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း	၅
၅။	အခန်း(၅) အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း	၁၀
၆။	အခန်း(၆) စီမံကိန်းများအကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခြင်း	၁၂
၇။	အခန်း(၇) အထွေထွေ	၁၄

ကော်ပယီစာဖိုင်ရုံဖေးပလံး  
ကလုာ်ဒူာ်တဖာ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်  
တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကလုာ်နီၣ်ဂံၢ် ၄၈/၂၀၁၉  
၁၃၈၁ နံၣ်၊ လါခူးလါပဲၤစၢ်လီၢ်(၈)သီ  
(၂၀၁၉ နံၣ်၊ လါအီၤကူး ၂၃ သီ)

ကလုာ်ဒူာ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်အံၤ ဒ် တၢ်ဒီသဒါ ကဟုကယာ် ကလုာ်ဒူာ် တဖာ်  
အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် သဲစးဒု ၃၄(က)အသိး ဟံးန့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢ၊ အဘၣ်  
တၢ်ဟ့ၣ်အီၤမူဒါအဖီခိၣ်ဒီး လၢကိာ်စာဖိုင်ပဒိၣ် အတၢ်ဘၣ်သ့ၣ်ဘၣ်သးအပူၤ  
ထူးထီၣ်ရၤလီၤ သဲစးကျိၤကျဲအအံၤတဖာ်လီၤ.

**အဆၢဒိၣ်(၁)**

တၢ်အမံၤ ဒီး တၢ်ဟံၣ်ဖျါအခီပညီ

၁. သဲစးကျိၤကျဲတဖာ်အံၤ ကဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ၊ တၢ်ဒီသဒါကဟု  
ကယာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒူာ်တဖာ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် အသဲစးတဖာ်လီၤ.

၂. တၢ်ကတိၤတဖာ်လၢ၊ တၢ်သိၣ်တၢ်ဘျါတဖာ်အံၤအပူၤ အခီပညီကဘၣ်  
လီၤပလိာ်ဒီး တၢ်ဒီသဒါကဟုကယာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒူာ်တဖာ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်  
အသဲစးတဖာ်အပူၤလီၤ. ဒ်န့ၢ်အသိး တၢ်ကတိၤလၢ၊ လာ်တဖာ်အံၤ အခီပညီ  
ကဘၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤ အသိးန့ၢ်လီၤ.

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရ  
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန  
အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၄၈/ ၂၀၁၉  
၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါခေါင်လပြည့်ကျော် ၈ ရက်  
(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၂၃ ရက်)

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာနသည် တိုင်းရင်း  
သားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့်  
ဥပဒေပုဒ်မ ၃၄ ပုဒ်မခွဲ (က)အရ အပ်နှင်းထားသော လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို  
ကျင့်သုံး၍ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်  
ဤနည်းဥပဒေများကို ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။

### အခန်း (၁)

#### အမည်နှင့်အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်

၁။ ဤနည်းဥပဒေများကို တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်  
အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် နည်းဥပဒေများဟု ခေါ်တွင်  
စေရမည်။

၂။ ဤနည်းဥပဒေများတွင်ပါရှိသော စကားရပ်များသည်  
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်  
သည့်ဥပဒေတွင် ပါရှိသည့်အတိုင်း အဓိပ္ပာယ်သက်ရောက်  
စေရမည်။ ထို့ပြင် အောက်ပါစကားရပ်များသည် ဖော်ပြပါအတိုင်း  
အဓိပ္ပာယ် သက်ရောက်စေရမည်-

- (က) **သဲစး** စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒိသဒါကဟုကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အသဲစးန့ၣ်လီၤ.
  
- (ခ) **တၢ်အဒိ** စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အဒိတမံၤမံၤလၢအအိၣ်ဖဲ သဲစး အံၤအပူၤ န့ၣ်လီၤ.
  
- (ဂ) **တၢ်ဂ့ၢ်လီၢ်** စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် ကဒဲကဒဲ အပူၤ မ့တမ့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တကလုာ်ဒီးတကလုာ်အဘၢၣ်စၢၤ အတၢ်ဂ့ၢ်လီၢ်တဖၣ် လၢ အဘၢၣ်ထွဲ ဒီး တၢ်ဒိသဒါကဟုကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် သဲစးနီၣ်ဂံၢ် (၂) သဲစးဒု (စ) ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
  
- (ဃ) **တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ အလီၤမၢ်ကွံာ်** စံးတၢ်န့ၣ် ကီၢ်စၢၤဖျိၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၢ်ပျၢ်ဒီး တၢ်ဒိသဒါကဟုကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ် တဖၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်သဲစးအပူၤ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢ အလီၤမၢ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

- (က) ဥပဒေ ဆိုသည်မှာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့်ဥပဒေ ကိုဆိုသည်။
- (ခ) ပုံစံ ဆိုသည်မှာ ဤနည်းဥပဒေများတွင် ပါရှိသည့် ပုံစံတစ်မျိုးမျိုးကို ဆိုသည်။
- (ဂ) အငြင်းပွားမှု ဆိုသည်မှာ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မ ခွဲ(စ)ပါ တိုင်းရင်းသားရေးရာကိစ္စရပ်များနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် အငြင်းပွားမှုကို ဆိုသည်။
- (ဃ) အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု ဆိုသည်မှာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေနှင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးများ နစ်နာဆုံးရှုံးမှုကို ဆိုသည်။

(င) တၢ်တီၢ်ကျဲၤ စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်သိး ကဖံးမၤ လီၢ်ကဝီၤပူၤ တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်တၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ်, တၢ်ထုးထီၣ်စူးကါ န့ၣ်ဆၢၣ် တၢ်စုၤလီၢ်ခိၣ်လီၢ် တၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ်, တၢ်ရဲၤလိာ်မုၢ်လိာ်, တၢ်ဂ့ၢ် လၢအဘၣ်ထွဲဒီး မ့ၢ်ဝဲၤတၢ်မၤ ဒီး တၢ်အဂုၤအဂၤတဖၣ် အဂီၢ် မ့ၢ်တၢ် ဖံးတၢ်မၤလၢ အဘၣ်တၢ်သုးကျဲၤဆိတဃးအီၤ လီၤတံၢ်လီၤဆဲး တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

(စ) ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်လၢ အတၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်စ့ၤသ့ၣ်တဖၣ် စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်ဖဲ တၢ်လီၢ် လီၢ်ကဝီၤအပူၤလၢ အဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်ဒီး ထုးထီၣ်ရၤလီၤအီၤပူၤဘျီ ဒ်အမ့ၢ်တၢ်လီၢ်လၢ တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်စ့ၤတဖၣ်လၢ ကိတီၢ်ဝဲၤလီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.



(င) စီမံကိန်း ဆိုသည်မှာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ ဒေသအတွင်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများ၊ သဘာဝသယံဇာတ ထုတ်ယူသုံးစွဲခြင်း လုပ်ငန်းများ၊ လူမှုရေး၊ စီးပွားရေးဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များနှင့် အခြားသောကဏ္ဍများကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် စနစ်တကျ ကြိုတင်စီမံဆောင်ရွက်သော လုပ်ငန်း များကို ဆိုသည်။

(စ) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနည်းပါးသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ ဆိုသည်မှာ ဤဝန်ကြီးဌာနက ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု နည်းပါးသည့်ဒေသအဖြစ် အခါအားလျော်စွာ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ သတ်မှတ်ထားသော နေရာဒေသများတွင် အခြေချနေထိုင်သည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများကို ဆိုသည်။

**အဆင့် (၂)**

**ကရုဏာရီထိပ် ကမ်းတံင် ဒီး တံင်ဖဲးမၤအကရူၢ်တဖၣ်**

၃. ကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်အံၤ ဒ်သိး ကမၤဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်ဒီး ပၤယၢ် ကလုာ်ဒူၣ် သ့ၣ်တဖၣ် အကျိာ်, လံာ်လံာ်, ဒွဲလၢကျိာ်သ့, တံင်ဆဲးတံင်လၢ, လုာ်လုာ်ထူၤသန့, ကလုာ်အတၢ်ပနီၣ် ဒီး အတၢ်စံာ်စိၤတဲာ်တဖၣ်, ဒီး ကမၤ ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်န့ၢ် ကလုာ်ဒူၣ်တဖၣ်လၢအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ် အတၢ်အိၣ်မူ, တံင်ရူၢ်လီၢ် မုာ်လီၢ် ဒီး အမုာ်ဝဲၤတၢ်မၤကသ့အဂီၢ် တၢ်ပီၣ် ကတိၤသကိးတၢ်ဒီး ကိာ်စၢ်ဖျိာ် ကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်လၢ အဘၣ်ဃးဒီးအီၤတဖၣ်ဝံၤ ကရုဏာရီထိပ် ကမ်းတံင်ဒီး တံင်ဖဲးမၤအကရူၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢအလိာ်သ့ၣ်တဖၣ် သ့ဝဲဒၣ်လီၤ.

၄. ကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်အံၤ ကဘၣ်ဟံၤလီၤန့ၢ် ကမ်းတံင်ဒီး တံင်ဖဲးမၤ အကရူၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢ အဘၣ်တၢ်ကရုဏာရီထီၣ်အီၤ ဒ်သဲးကျိၤကျဲ (၃) အသိးတဖၣ် အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ မူဒါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

**အဆင့်(၃)**

**တံင်ဖဲးမၤ ကိာ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကိာ်စဲာ်တဖၣ်အပူၤ ကလုာ်ဒူၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်အဝီ ဒီး**

**အတၢ်အိၣ်မူဖဲးမၤ ရူၢ်လီၢ်မုာ်လီၢ်အသးတဖၣ် ကဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂီၢ်**

၅. ကိာ်စၢ်ဖျိာ်ကိတိာ်အံၤ မုာ်ဒ်သိး ကပာ်ဖျိာ်တၢ်ပီၣ်မၤသကိး ကိာ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကိာ်စဲာ်တဖၣ်လၢ အဘၣ်ဃးလိာ်သးပူၤ ကလုာ်ဒူၣ်ဂ့ၢ်ဝီဒီး ကလုာ်ဒူၣ်တဖၣ် အတၢ်အိၣ်မူဖဲးမၤ ရူၢ်လီၢ်မုာ်လီၢ်အသးတဖၣ် ကဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်အဂီၢ်, တၢ်ပီၣ်သကိးတၢ်ဒီး ကိာ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကိာ်စဲာ်ကိတိာ်ခိၣ်ကျိာ် လၢအဘၣ်ဃးလိာ်သးတၢ်ဒီး ဟ့ၣ်နီၤလီၤမူဒါဆူ ကိာ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကိာ်စဲာ်ကိတိာ်လၢအဘၣ်ဃးလိာ်အသး အအိၣ် သ့ဝဲဒၣ်လီၤ.

\* ဖဲ နံၤသီ ၁၀-၇-၂၀၂၀ အပူၤ ဘျီဂုၤထီၣ်ကျဲအခိၣ်ထံးတဘျီန့ၢ်လီၤ.

အခန်း(၂)

ကော်မတီနှင့်လုပ်ငန်းအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းခြင်း

၃။ ဝန်ကြီးဌာနသည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စကား၊ စာပေ၊ အနုပညာ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ရိုးရာဓလေ့ထုံးတမ်း၊ အမျိုးသား ရေးလက္ခဏာနှင့် သမိုင်းအမွေအနှစ်တို့ကို\* ထိန်းသိမ်းမြှင့်တင် ရန်နှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနည်းပါးသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုး များ၏လူမှုစီးပွားဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနများနှင့် ညှိနှိုင်းပြီး လိုအပ် သော ကော်မတီနှင့် လုပ်ငန်းအဖွဲ့များကို ဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။

၄။ ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ ၃ အရ ဖွဲ့စည်းသော ကော် မတီနှင့် လုပ်ငန်းအဖွဲ့များ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များကို သတ်မှတ် ပေးရမည်။

အခန်း(၃)

တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်များတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့်

လူမှုစီးပွားဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ခြင်း  
၅။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်များတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့် တိုင်းရင်းသား တို့၏ လူမှုစီးပွားဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများကို ပေါင်းစပ် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့်ညှိနှိုင်း၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးအား တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းနိုင်သည်။

\*၁၀-၇-၂၀၂၀ ရက်နေ့တွင် ပထမအကြိမ်ပြင်ဆင်သည်။

၆. ဒ်သဲစးကျါကျဲ (၅)အသိး, ကိတိပ်လၢ အဘၣ်တၢ်နီၤဟ့ၣ်လီၤအီၤ မူဒါအံၤ တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢ ကဘၣ်မၤဝဲတဖၣ် ကမၤဘၣ်ဝဲ တုၤလီၤ တီၤလီၤကသုအဂီၢ် ပပ်ဖျိၣ်တၢ်ပိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ကိတိပ်ဝဲၤလီၢ်တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲၤလီၢ်တဖၣ်, ပဒိၣ်တၢ်ကရၢ ကရိတဖၣ်, လီၢ်ကဝီၤပၤလီၤဒၣ်အသး ဒိၣ်နၢ်ကရၢတဖၣ် ဒ်အလိၣ်ဘၣ် ဝဲအသိး သ့ဝဲလီၤ.

**အဆၢဒိၣ် (၄)**

**တၢ်ဒိသဒၢ ကဟုကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်**

ရ. ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အံၤ အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်မ့ၢ်လီၤမၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, မ့ၢ်ဖျါဒ် ကလီၤမၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဒ်သိးကန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဒိသဒၢအဂီၢ် ကဘၣ်ဆုၤထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်အအိၣ်လၢ တၢ်အဒိ (၁)သ့ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ.

၆။ နည်းဥပဒေ ၅ အရ တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးသည် မိမိဆောင်ရွက်ရမည့် လုပ်ငန်းတာဝန်များကို ထိရောက်အောင်မြင်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ အခြားဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသဦးစီးအဖွဲ့များနှင့် လိုအပ် သလို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

**အခန်း(၄)**

**တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်  
စောင့်ရှောက်ခြင်း**

၇။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် မိမိတို့ တိုင်းရင်းသားလူမျိုး များ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ အခွင့် အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးနိုင်ဖွယ်ရာ ရှိလျှင်သော်လည်းကောင်း ကာကွယ် စောင့်ရှောက်မှု ရရှိနိုင်ရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ထံ ပုံစံ(၁)ဖြင့် တင်ပြနိုင်သည်။

၈. ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်အံၤ မ့ၢ်တူၢ်လိာ်ဘၣ် တၢ်ဆှၢ် ဃုာ်ဒီး တၢ်အဒိ(၁) အခါ ဒ်သိး ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်လၢအဟဲဆှၢ်ထီၣ်တၢ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် အသု တဘၣ်ဒိလီၤမၢ်တဂ့ၤအဂီၢ် ကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဒိသဒါကဟ့ၣ်ကယၢ်လၢ အလိာ် ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကသ့အဂီၢ် ကဘၣ်ဟ့ၣ်မ့ဒါဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ် လၢအဘၣ်ဃးလိာ်သးအပူၤ ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီကိတီၢ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကလုာ်ဒုၣ် ဂ့ၢ်ဝီကိတီၢ်လၢအဘၣ်ဃးလိာ်သး မ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီး ကဘၣ်ဟ့ၣ်မ့ဒါဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်အကရၢဖိတဂၤၤ လၢအကြးဝဲဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ

၉. ဒ်သဲစး (၈) အသိး ကိတီၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤမ့ဒါအံၤ ကဘၣ် သမံသမိး ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လီၤမၢ် အိၣ်တအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်တၢ်သမံသမိးအိၣ်ဖျါထီၣ်အသိး မ့ၢ်ထံၣ်ဘၣ်လၢ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အတၢ် ခွဲးတၢ်ယၢ်မ့ၢ်လီၤမၢ်န့ၣ်ဒီး ဒ်သိးကဒီးန့ၢ်တၢ်ဒိသဒါ အဂီၢ် တၢ်သမံသမိးအံၤ ကဘၣ်ဟ်ဖျါထီၣ်ဒီး တၢ်အဒိ (၁-က) ဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ အအိၣ်, ဒီးဒ်ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢအတၢ်ဆၢတံာ်အသိးမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ပိၣ်လိာ်အသးဒီး ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်အကိတီၢ်ဝဲလီၢ်လၢအဘၣ်ဃး လိာ်အသး သ့ၣ်တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲလီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ပဒိၣ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ်, ကီၢ်ဒိၣ်လၢ အပၤလီၤဘၣ်အသး မ့တမ့ၢ် လီၢ်ကဝီၤပၤလီၤဘၣ်အသးအပဒိၣ်သ့ၣ် တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် ကဘၣ်မၤဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.

၈။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့သည် ပုံစံ(၁) ဖြင့်တင်ပြချက်ကို လက်ခံရရှိသည့်အခါ တင်ပြလာသည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နှစ်နာ ဆုံးရှုံးမှု မရှိစေရေးအတွက် လိုအပ်သည့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ သက်ဆိုင်ရာတိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးအားတာဝန် ပေးအပ် ဆောင်ရွက်စေရမည်။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုး ရေးရာဝန်ကြီး မရှိပါက သင့်လျော်သည့် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးတစ်ဦးဦးအား တာဝန်ပေးအပ် ဆောင်ရွက်စေရမည်။

၉။ နည်းဥပဒေ ၈ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသောဝန်ကြီး သည် တင်ပြချက်အပေါ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နှစ်နာဆုံးရှုံးမှု ပေါ်ပေါက်ခြင်း ရှိမရှိ စိစစ်ရမည်။ စိစစ်ချက်အရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နှစ်နာဆုံးရှုံးမှု ပေါ်ပေါက် ကြောင်းတွေ့ရှိပါကကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ရေးအတွက် စိစစ်တွေ့ရှိချက်ကို သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ(၁-က)ဖြင့် တင်ပြ၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက် အရလည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း များ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးအဖွဲ့များနှင့် လိုအပ်သလိုပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း၍ လည်းကောင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၀(က) ဒ်သဲစး (၈) အသိး ကိတိာ်လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤမူဒါအံၤ  
 ဖဲဖဲးမၤတၢ်သမံသမိးတၢ်ဒ် သဲစးကျိၤကျဲ (၉) အသိးအခါ  
 မ့ၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ဘၣ်ဒိလီၤမၤ  
 လံ န့ၣ်ဒီး ဒ်သိးကဒိသဒါ ကဟုကယာ်န့ၢ်တၢ်ကသ့အဂီၢ် မ့ၢ်ထံၣ်  
 ဘၣ်ဝဲလၢ လိာ်ဘၣ် ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်အပတီၢ် ကိတိာ်ဝဲၤလီၤအဂၤသ့ၣ်  
 တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ပဒိၣ်အကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ်  
 အတၢ်ဆိၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ် ဒီး ကဘၣ်ပတံဆုၤထီၣ်ဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ်  
 ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢလၢ အဘၣ်ဃးလိာ်အသးတဖၣ်အအိၣ် ဃုာ်ဒီး  
 တၢ်အဒိ (၁-၁) အသိးမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဆုၤထီၣ်ဆူ ကိတိာ်ဝဲၤလီၤအအိၣ် ဒိဖျိ  
 ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ ဃုာ်ဒီး တၢ်အဒိ (၁-ဂ)  
 အသိးမ့ၢ်ဂ့ၤ ကဘၣ်မၤ ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

(ခ) ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢအံၤ ဘၣ်ထွဲ ဒီး သဲစးကျိၤကျဲဒု  
 (က) အတၢ်ဆုၤထီၣ်အဖီခိၣ် မ့ၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢ လိာ်ဘၣ် တၢ်ဆိၣ်  
 ထွဲမၤစၢၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်အပတီၢ် ကိတိာ်ဝဲၤ လီၤသ့ၣ်  
 တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ပဒိၣ်အကရၢကရိသ့ၣ် တဖၣ်အအိၣ်  
 ဒီး ကဘၣ်ဆုၤထီၣ်ဆူညါဆူ ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်ပဒိၣ်ကရၢအအိၣ် န့ၣ်လီၤ.

(ဂ) ကိတိာ်ဝဲၤလီၤအံၤ ဘၣ်ထွဲဒီး သဲစးကျိၤကျဲဒု (က) အတၢ်ဆုၤထီၣ်  
 အဖီခိၣ် မ့ၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢ လိာ်ဘၣ် တၢ်ဆိၣ် ထွဲမၤစၢၤသ့ၣ်  
 တဖၣ်လၢ ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်အပတီၢ်ကိတိာ်ဝဲၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲၤလီၤ  
 သ့ၣ်တဖၣ်, ပဒိၣ်အကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ် အအိၣ်ဒီး ကဘၣ်ဆုၤထီၣ်  
 ဆူညါဆူ ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်ပဒိၣ်ကရၢအအိၣ်န့ၣ် လီၤ.



၁၀။(က)နည်းဥပဒေ ၈ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသောဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေ ၉ အရ စိစစ် ဆောင်ရွက်ရာတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု ပေါ်ပေါက်ကြောင်း တွေ့ရှိပြီး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ရေးအတွက်ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိအခြားဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၏ ပံ့ပိုးမှုရရှိရန် လိုအပ်ကြောင်း တွေ့ရှိရပါက သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ(၁-ခ)ဖြင့်လည်းကောင်း၊သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့မှ တစ်ဆင့် ဝန်ကြီးဌာနသို့ ပုံစံ(၁-ဂ) ဖြင့် လည်းကောင်း တင်ပြရမည်။

(ခ) တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သည် နည်းဥပဒေခွဲ(က)အရ တင်ပြချက်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၏ ပံ့ပိုးမှုရရှိရန် လိုအပ်ကြောင်း သုံးသပ်တွေ့ရှိပါက ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သို့ ဆက်လက် တင်ပြရမည်။

(ဂ) ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေခွဲ(က) အရ တင်ပြချက်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရ ဌာနများ၊အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၏ပံ့ပိုးမှုရရှိရန် လိုအပ်ကြောင်းသုံးသပ်တွေ့ရှိပါက ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့သို့ ဆက်လက်တင်ပြရမည်။

၁၁. ကိတိတ်လါအဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤမူဒါ ဒ် သဲစးကျိၤကျဲ (၈) အသိးအံၤ လါ အနီၢ်ကစၢ် ကဘဉ်မၤဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ် မ့ၢ်ဒီသဒါကဟ့ ကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် မ့ၢ်တထီၣ်ဘးဘဉ်ဒီး ကဘဉ်ဆုၢ် ဒူးန့ၣ်ထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ အအိၣ် ဃုာ်ဒီး တၢ်အဒိ (၁-ဃ) န့ၣ်လီၤ.

၁၂. ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢအံၤ မ့ၢ်သမံသမိးထံၣ်ဘဉ်ဝဲလၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ဟဲဆုၢ်ထီၣ်အီၤဒ်သဲစးကျိၤကျဲ (၁၁) အသိး အံၤ မ့ၢ် ကဘဉ် တၢ်မၤအီၤလၢ ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်အပတီၢ်န့ၣ်ဒီး ဒ်သိးတၢ်ကမၤအီၤ ဒ်အလိၣ် ဘဉ်ဝဲ အသိးကသ့အဂီၢ် ကဘဉ် ဆုၢ်ထီၣ်ဆူ ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်ပဒိၣ်ကရၢ အအိၣ် န့ၣ်လီၤ.

၁၃. (က) ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်ပဒိၣ်ကရၢအံၤ ဒ်သဲစးကျိၤကျဲ ၁၂ အသိး ဘဉ်ထွဲဒီးတၢ်ပၣ်ဖျါအဖီခိၣ် ကမၤဘဉ်အီၤဒ်အလိၣ်ဘဉ်ဝဲ အသိးကသ့အဂီၢ် ကဘဉ်ဟ့ၣ်မူဒါဆူ ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကိတိတ် အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

၁၁။ နည်းဥပဒေ ၈ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးသည် မိမိဆောင်ရွက်ရမည့်ကိစ္စတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ပေးနိုင်ခြင်း မရှိပါက အကျိုးအကြောင်း ပြည့်စုံစွာဖော်ပြ၍ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ (၁-ဃ) ဖြင့် တင်ပြရမည်။

၁၂။ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သည် နည်းဥပဒေ ၁၁ အရ တင်ပြလာသည့်ကိစ္စမှာ ပြည်ထောင်စု အဆင့်တွင်ဆောင်ရွက်ပေးရမည့်ကိစ္စဖြစ်ကြောင်း သုံးသပ်တွေ့ရှိပါက လိုအပ်သလို ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရေးအတွက် ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့သို့ တင်ပြရမည်။

၁၃။ (က) ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သည် နည်းဥပဒေ ၁၂ အရ တင်ပြချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ လိုအပ်သလို ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးအား တာဝန်ပေးအပ်ရမည်။

(ခ) ကိတ်စာဖိုင်ကိတ်စာအံ၊ မူဒါလါအဘဉ်တဂ်ဟုဉ်လီၤအီၤ ဒ်သဲစး ကျိၤကျဲဒု (က) အသိး တဂ်ဂုၤလါ ကလုဉ်ဒုဉ်တဖဉ် အတဂ်ခွဲး တဂ်ယဉ်လီၤမဂ် အဖီခိဉ် ဟုဉ်ဝဲတဂ်ဒီ သဒါကဟုကယဉ် ကသုအဂီၢ် မၤဝဲဒ် ကိတ်စာဖိုင်ပဒိဉ်ကရၢ အတဂ်ဆါတဲာ်အသိး မုၢ်ဂုၤ, ပဉ်ဖိုင်တၢ်ပီဉ်မၤသကိးတဂ်ဒီးကိတ်စာဖိုင် အပတီၢ် ကိတ်စာဝဲလီၢ်တဖဉ်, ပဒိဉ်ဝဲလီၢ်တဖဉ်, ပဒိဉ်တဂ် ကရၢကရိ တဖဉ် မုၢ်ဂုၤ ကဘဉ်မၤဝဲဒဉ်န့ၢ်လီၤ.

(ဂ) ကိတ်စာဖိုင်ကိတ်စာအံ၊ ဖဲဖဲးမၤမူဒါလါအဘဉ်တဂ်ဟုဉ်လီၤအီၤ ဒ်သဲစးကျိၤကျဲဒု (က) အသိးအခါ မုၢ်လိဉ်ဘဉ်ဒီး ကရၢကရိ ထီဉ် ကမံးတံာ်လါ အပဉ်ဒီး ပုၤသုဉ်တဖဉ်လါ အဘဉ်တဂ်ဆါ န့ၢ်ထီဉ်အီၤလါ ကိတ်စာဝဲလီၢ်အဂၤသုဉ်တဖဉ် လါ အဘဉ်ယး လိာ်အသးတဖဉ်, ဒ် ကိတ်စာဖိုင်ပဒိဉ်ကရၢ အတဂ်ဘဉ်သုဉ်ဘဉ် သးအပူၤ သုဝဲန့ၢ်လီၤ.

၁၄. ဒ်သဲစး(၉)အသိး တဂ်ဂုၤလါအဘဉ်တဂ်ပဉ်ဖျါထီဉ် ကလုဉ် ဒုဉ်ခွဲးယဉ်လီၤမဂ်တဂ်ဂုၤအံၤအဖီခိဉ် ကိတ်ဒိဉ် မုတမုၢ် ကိတ်စာပဒိဉ်ကရၢ အတဂ်ဆါတဲာ်အံၤ မုၢ်ဝဲတဂ်အလါအပွဲၤဒီး အကတၢ်န့ၢ်လီၤ.

- (ခ) ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေခွဲ (က) အရတာဝန်ပေးအပ်သည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နှစ်နာဆုံးရှုံးသည့်ကိစ္စတွင် ကာကွယ် စောင့်ရှောက်မှုပေးနိုင်ရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်အရ လည်းကောင်း၊ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ သက်ဆိုင်ရာ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း၍ လည်းကောင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဂ) ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေခွဲ(က) အရ တာဝန်ပေးအပ်သော ကိစ္စရပ်များကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်ပါက ဝန်ကြီးဌာနနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အခြားဝန်ကြီးဌာနများမှ အဆိုပြုသည့်ပုဂ္ဂိုလ်များ ပါဝင်သော ကော်မတီကို ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဖွဲ့စည်းဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

၁၄။ နည်းဥပဒေ ၉ အရ တင်ပြလာသော အခွင့်အရေးနှစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့်ကိစ္စရပ်များတွင် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် အပြီးအပြတ် ဖြစ်သည်။

၁၅. ဒ်သဲစးကျိကျဲ (၁၀) ဒီး(၁၂) အသိး, တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဘၣ် တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ် ကလုာ် ခူၣ်ခွဲးယၢ်လီၤမၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဖီခိၣ် ကီၢ်စၢဖျိၣ် ပဒိၣ်ကရၢ အတၢ်ဆၢတဲာ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲတၢ်အလၢအပွဲၤဒီး အကတၢ် န့ၣ်လီၤ.

**အဆၢဒိၣ် (၅)**  
**တၢ်ယုာ်လီၤဘျါက့ၤတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်**

၁၆. ကီၢ်စၢဖျိၣ်ကိတိာ်အံၤ ဒ်သိး ကဟံဖျိၣ် တၢ်ပိာ်မၤသကိးတၢ်ဒီး မၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်ဆးက့ၤ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်ကဒဲကဒဲအပူၤ မ့တမ့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ် တကလုာ်ဒီးတကလုာ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်တဖၣ်ကသ့အဂီၢ် တၢ်ပိာ်သကိးတၢ်ဒီး ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ် ကိတိာ်ခိၣ်ကျါၤလၢ အဘၣ်ထွဲလိာ်သး ဒီး ဟ့ၣ်နီၤလီၤ မူဒါဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ကိတိာ်အအိၣ် သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

၁၇. ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အံၤ ဖဲလၢတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်အသး ကဲထီၣ်တခါခါဖဲ အနီၢ်ကစၢ်အကလုာ်ဒုၣ်အပူၤ မ့တမ့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တကလုာ်ဒီးတကလုာ် အဘၣ်စၢၤအခါ ဒ်သိးကမၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၤတၢ်ကသ့အဂီၢ် ကဘၣ်ပတံဆုၤ ထီၣ်ယုာ်ဒီး တၢ်အဒိ (၂) ဆူ ကိတိာ်လၢ အဘၣ်တၢ်နီၤဟ့ၣ်လီၤအီၤမူဒါ ဒီဖျါလၢ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ် တၢ်ဒိသဒါကလုာ်ဒုၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ဝဲကျိကျဲ ဒ်သဲစးကျိကျဲ (၁၆) အသိးန့ၣ်လီၤ.

၁၅။ နည်းဥပဒေ ၁၀ နှင့် နည်းဥပဒေ ၁၂ တို့အရ တင်ပြလာသော အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ကိစ္စရပ်များ တွင် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် အပြီး အပြတ်ဖြစ် သည်။

**အခန်း(၅)**

**အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း**

၁၆။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဖြစ်ပွားသည့် အငြင်းပွားမှုများကို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ဖြေရှင်းခြင်းပြုနိုင်ရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ညှိနှိုင်း၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဝန်ကြီးအား တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းနိုင်သည်။

၁၇။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် မိမိတို့ တိုင်းရင်းသား အချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ အကြားတွင် အငြင်းပွားမှု တစ်စုံတစ်ရာဖြစ်ပေါ်လာပါက ဖြေရှင်းဆောင်ရွက် ပေးနိုင်ရေး အတွက် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် တိုင်းရင်းသား အခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာနမှ တစ်ဆင့် နည်းဥပဒေ ၁၆ အရ တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးထံ ပုံစံ(၂)ဖြင့် တင်ပြရမည်။

၁၈. ကိတိတ်လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မူဟ့ၣ်ဒါအီၤဒဲးသဲးနီၣ်ဂံၢ် ၁၆ အသိး တၢ်ဂၤအံၤ ဖဲလၢ အယုၣ်လီၤ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်အံၤအခါ-

(က) မ့ၢ်လိာ်ဒီး ကဘၣ်တၢ်ပိာ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ကိတိတ်ဝဲၤလီၢ်တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲၤလီၢ်တဖၣ်, ပဒိၣ်အကရၢ ကရိတဖၣ်, ကီၢ်ဒိၣ် လၢအိၣ်ဒီး အတၢ်ပၤတၢ်ပြး မ့တမ့ၢ် လီၢ်ကဝီၤပၤဒၣ်တၢ် ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

(ခ) တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်အဖီ ခိၣ်တၢ် အစၢလၢ ဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်လိာ်က့ၤအီၤတဖၣ် ကဘၣ် တၢ်ဆုၤထီၣ်ဆူ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ ဖိတၢ်အဒိ (၂-က) အသိးမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ဆူ ကီၢ်စၢဖျိၣ်ကိတိတ်အိၣ် ဖိတၢ်အဒိ (၂-ခ) အသိးမ့ၢ်ဂ့ၢ် သ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

၁၉. ကီၢ်စၢဖျိၣ်ကိတိတ် ဒီး ကီၢ်ဒိၣ်လၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သး မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ် အပဒိၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ဆုၤထီၣ်ဒုးန့ၣ်တၢ် ဒဲးသဲးကျိၤကျဲ (၁၈) သဲးကျိၤကျဲဒု (ခ) အဖီခိၣ် မ့ၢ်လိာ်ဘၣ်ဒီး ဆုၤထီၣ်ဆူ ကီၢ်စၢဖျိၣ် ပဒိၣ်ကရၢ အအိၣ်ဝံၤ ဟံၣ်ဖျိၣ်တၢ်ပိာ်မၤဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဝဲသ့န့ၣ်လီၤ.



၁၈။ နည်းဥပဒေ ၁၆ အရ တာဝန်ခွဲဝေအပ်နှင်းခြင်းခံရသော ဝန်ကြီးသည် အငြင်းပွားမှုများကို ဖြေရှင်းရာတွင်-

(က) သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရှိ အခြားဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့ အစည်းများ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ဦးစီးအဖွဲ့များနှင့် လိုအပ်ပါက ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဖြေရှင်းရမည်။

(ခ) အငြင်းပွားမှုကိစ္စရပ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ရရှိလာသည့် ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက်များကို သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ပုံစံ (၂-က) ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသို့ ပုံစံ(၂-ခ)ဖြင့် လည်းကောင်း တင်ပြရမည်။

၁၉။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့် သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့တို့သည် နည်းဥပဒေ ၁၈ နည်းဥပဒေခွဲ(ခ)အရ တင်ပြချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ လိုအပ်ပါက ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့ထံ တင်ပြပြီး ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း ဖြေရှင်း နိုင်သည်။

**အဆင့် (၆)**  
**တၢ်ဒုးလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်တီၢ်ကျဲၤတဖၣ်**

၂၀. လၢတၢ်မၤဒုးလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်တီၢ်ကျဲၤဖဲ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အတၢ် အိၣ်တၢ်ဆိးအပူၤအဖီခိၣ် ပှၤလၢအဆၢထီၣ် တၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤ -

(က) တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအဘၣ်ဃးဒီး တၢ်တီၢ်ကျဲၤ အတၢ်ကဲ ထီၣ်ပိာ်ထွဲအခံတဖၣ်အံၤ ဒ်သိး ပှၤထူလံၤကလုာ်ဒုၣ် တဖၣ်လၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ တၢ်ကမၤလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ် တၢ်တီၢ်ကျဲၤ လီၤကဝီၤအံၤအပူၤတဖၣ် ကနၢ်ပၢၢ်ဝဲအဂီၢ် ကဘၣ်ကတဲာ်ကတီၤဆိပာ် ကျိၣ်ကျဲၣ်ဒီး ကျိၤကျဲၤလၢ အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် နၢ်ပၢၢ်ဝဲညီသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ကဘၣ်ဒုးန့ၣ်ဝဲလီၤ တံာ်လီၤဆဲး လၢလၢပွဲၤပွဲၤန့ၣ်လီၤ.

(ခ) ကဘၣ်မၤဝဲဒ် (*Myanmar sustainable Development plan MSDP*) ကီၢ်ပယီၤတၢ်ဂၢၢ်တၢ်ကျဲၤ အတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ် အတၢ်တီၢ်ကျဲၤ တၢ်န့ၣ်ကျဲ အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတၢ်သးတၢ်ကျဲၤ အသိးန့ၣ်လီၤ.

(ဂ) ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါဘၣ် ဖဲလီၤကဝီၤအံၤ အပူၤ န့ဆၢခိၣ်ဃၢၤဒီး တၢ်ရူၤလိာ်မုာ်လိာ် မုာ်ဝဲတၢ်မၤ တၢ်အိၣ်မူတဖၣ်အဖီခိၣ် တၢ်ဆိ တလဲတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးကဲထီၣ်အသးသ့တသ့အဂီၢ် ကမၤဝဲဒ် တၢ်သမံသမိးန့ဆၢခိၣ်ဃၢၤတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီး တၢ်သမံသမိး တၢ်ရူၤလိာ်မုာ်လိာ် မုာ်ဝဲတၢ်မၤ တၢ်အိၣ်မူ အတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ် အတၢ်န့ၣ်ကျဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အခန်း(၆)

စီမံကိန်းများ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ခြင်း

၂၀။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ နေထိုင်ရာဒေသအတွင်း ဖော်ဆောင်မည့် စီမံကိန်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စီမံကိန်းအဆိုပြုသူသည်-

- (က) စီမံကိန်း၏ အကျိုးအပြစ်နှင့် အကြောင်းအရာများကို စီမံကိန်းအကောင်အထည်ဖော်မည့်ဒေသရှိ အခြေချ နေထိုင်သူဒေသခံတိုင်းရင်းသားများသိရှိ နားလည် စေရန် ၎င်းတို့ နားလည် သဘောပေါက်နိုင်မည့် ဘာသာစကားနှင့် နည်းလမ်းများကို အသုံးပြု လျက် ကြိုတင်၍ ပြည့်စုံတိကျစွာ ရှင်းလင်း ချပြရမည်။
- (ခ) မြန်မာနိုင်ငံ၏ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲပြီး ဟန်ချက် ညီသော ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု စီမံကိန်း (Myanmar Sustainable Development Plan - MSDP) ၏ မူဝါဒရေးရာ ဦးတည်ချက်များ၊ မဟာဗျူဟာများ၊ လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဂ) ယင်းဒေသရှိ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် လူမှုစီးပွား ဘဝတို့အပေါ် ထိခိုက်ပြောင်းလဲမှုဖြစ်ပေါ်စေနိုင် ခြင်းရှိမရှိ သိရှိနိုင်ရန် ပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှု ဆန်းစစ်ခြင်းနှင့် လူမှုစီးပွားဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် ရေးအပေါ် သက်ရောက်မှုဆန်းစစ်ခြင်း တို့ကို သက်ဆိုင်ရာဌာန၏ လမ်းညွှန်ချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဃ) တၢ်ပဲၣ်ထံနီၤဖးတၢ်ဖဲ တၢ်ကွၢ်ထံသမံသမိး န့ၤဆၢၣ်ခိၣ်ဃၢၤ အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီး တၢ်အိၣ်မူမုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ် ဟဲဂ့ၤထီၣ် ပသီထီၣ်တၢ်အဖီခိၣ် အကျိၤအကျဲခဲလၢၣ်တဖၣ်အပူၤ ကဘၣ်မၤတၢ်တၢ်ပိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ပှၤထူလံၤကလုၣ်ဒ့ၣ် တဖၣ် ဖျိဖျိဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ.

၂၁. ပှၤလၢအဆုၢ်န့ၣ်တၢ်တိၣ်ကျဲၤန့ၣ်

(က) ဒ်သဲးနီၣ်ဂံၢ် ၂၀ အသိး တၢ်လၢအမၤတဖးဝဲတဖၣ်အံၤ ဖဲတချးစးထီၣ် တၢ်တိၣ်ကျဲၤအခါ ကဘၣ်ဆုၢ်ထီၣ်ဒုးနဲၣ်ဆူ ကိတိၣ်ဝဲၤလီၢ်အအိၣ်ဒီး ကဘၣ်ဟံးန့ၢ် အတၢ်ပၣ်ဖျါတၢ်ထံၣ် န့ၣ်လီၤ.

(ခ) တၢ်တိၣ်ကျဲၤအတၢ်မၤမ့ၢ်ကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ, ကဘၣ် ဆုၢ်ဒုးနဲၣ်ထီၣ် တၢ်လၢကတဲၣ်ကတီၤဆိသးတဖၣ် ဒီး တၢ်လၢ မၤဝံၤဝဲတဖၣ်အတၢ်အိၣ်သး ဆူကိတိၣ်ဝဲၤလီၢ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

(ဃ) ပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုဆန်းစစ်ခြင်းနှင့် လူမှုစီးပွား ဘဝ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအပေါ် သက်ရောက်မှု ဆန်းစစ်ခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်များ၏ အဆင့်အားလုံး တွင် ဒေသခံ တိုင်းရင်းသားများနှင့် ဆွေးနွေး ညှိနှိုင်းမှုများကို ပွင့်လင်းမြင်သာစွာ လုပ်ဆောင် ရမည်။

၂၁။ စီမံကိန်းအဆိုပြုသူသည်-

(က) နည်းဥပဒေ ၂၀ အရ ဆောင်ရွက်ထားရှိမှုကို စီမံကိန်းမစတင်မီ ဝန်ကြီးဌာနသို့ ပြည့်စုံစွာ အစီရင်ခံတင်ပြ၍ သဘောထားမှတ်ချက် ရယူ ရမည်။

(ခ) စီမံကိန်းအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မှု ပြီးစီး ပါက ကြိုတင်စီစဉ်ထားရှိမှုများနှင့် ဆောင်ရွက် ပြီးစီးမှု အခြေအနေများကို ဝန်ကြီးဌာနသို့ တင်ပြ ရမည်။

### အဆာဒိန် (၇) တၢ်ထီရီၤ

၂၂. ကလုာ်ဒုဉ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် မ့ၢ်ဘၣ်ဒိလီၤမၢ်, ဒီးဖဲလၢ ဟ့ၣ်တၢ်ဒိသဒါကဟုကယၢ် ဒီး တၢ်ယုထံၣ်န့ၢ် တၢ်ဟ်ဖှိၣ်တၢ်ပီၣ်မၤသကိး တၢ်အခါ တၢ်တဘၣ် ယုာ်လီၤဘျါဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကလုာ်တခါခါ လၢ လၢ်တဖၣ်အံၤဘၣ်.

(က) တၢ်မူးတၢ်ရၤလၢ ဘၣ်တၢ်ဒိကန့ၢ်ယုသ့ၣ်ညါအီၤဖဲကွီၢ်ဘျီၣ် တခါခါအိၣ်ထံး မဲၣ်ညါအခါ, ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ ဘၣ်တၢ်စံၣ် ညီၣ်အီၤဝံၤအဖီခိၣ် တၢ်ပတံၣ်ယုကညးတၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်မူးတၢ်ရၤလၢတၢ်ဘျီဘၣ်အီၤအဖၢမုၢ်တဖၣ်.

(ခ) တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ တၢ်မူးတၢ်ရၤလၢဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ် မၤဝံၤမၤ တဲၣ်ဝံၤ ဖဲ ကွီၢ်ဘျီၣ်တခါခါ အခါ.

၂၃. တၢ်ဒိသဒါကဟုကယၢ် ကလုာ်ဒုဉ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ယုာ်လီၤဘျါ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်တဖၣ် အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ် အဖီခိၣ် တဘၣ်ထၢ တၢ်လၢာ်ဘျီလၢၤစုလၢ ပုၤလၢအဘၣ်ယးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤ အအိၣ် လုၤတက့ၤဘၣ်.

အခန်း(၇)

အထွေထွေ

၂၂။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးပါက ကာကွယ် စောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုများကို ပေါင်းစပ် ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ခြင်းပြုရာတွင် အောက်ပါအမှုအမျိုးအစားတစ်ခုခုနှင့် သက်ဆိုင်သော တင်ပြချက်ကို ဖြေရှင်းခြင်းမပြုရ-

- (က) တရားရုံးတစ်ခုခု၏ ရှေ့မှောက်၌ စစ်ဆေးကြားနာဆဲအမှုများနှင့် တရားရုံးတစ်ခုခု၏ စီရင်ဆုံးဖြတ်ချက်အပေါ် အယူခံမှု သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်မှု ဝင်ရောက်ဆဲအမှုများ၊
- (ခ) တရားရုံးတစ်ခုခုက အပြီးသတ် စီရင်ဆုံးဖြတ်ပြီးသောအမှုများ။

၂၃။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ် စောင့်ရှောက်ခြင်း သို့မဟုတ် အငြင်းပွားမှု ဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်သူများထံမှ မည်သည့်ကုန်ကျစရိတ်ကိုမျှ ကောက်ခံခြင်း မပြုရ။

၂၄. ကိတိာ်ဝဲၤလီၤအံၤ ဖဲလၢ ကလုာ်ဒုဉ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် မ့ၢ်ဘၣ်ဒိလီၤမၤအခါ ဟ့ၣ် တၢ်ဒီသဒါကဟုာ်ယၢ်တၢ်, ဟံၣ်ဖျိာ်တၢ်ပီၣ် မၤဘၣ်လီၤဖိးဒုတၢ်ဂ့ၢ်လီၤဘျီလီၤတဖၣ် ဒီး မၤန့ၢ်တၢ်ယုာ်လီၤဘျီဘၣ်တၢ်အခါ မ့ၢ်လီၣ်ဒီး ကဘၣ်သုးကျဲၤန့ၢ်ဝဲ ပုၤကျိာ်ထံတၢ်လၢ အသ့ကျိာ်ဂ့ၢ်ဂ့ၢ် ဘၣ်ဘၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီး ကျိာ်အဝဲန့ၣ်လီၤ.

၂၅. ဖဲလၢ တၢ်ဒီသဒါကဟုာ်ယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုဉ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီး တၢ်မၤဘၣ်လီၤဖိးဒုန့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်လီၤဘျီလီၤတဖၣ် ဒ် သဲစးကျိၤကျဲၤအံၤတဖၣ် အသိးအခါ တၢ်ဒီသဒါကဟုာ်ယၢ်ကလုာ်ဒုဉ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဝဲၤကျိၤအံၤ ကဘၣ်ဖဲမၤ ဝဲၤဒါးတၢ်ဖိးတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၂၆. ဒ် သဲစးကျိၤကျဲၤအသိး ဖဲဖဲမၤ တၢ်ဒီသဒါကဟုာ်ယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုဉ်တဖၣ်အတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ် ဒီး တၢ်ယုာ်လီၤဘျီ တၢ်ဂ့ၢ်လီၤဘျီလီၤအခါ တၢ်ကကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်တၢ်အဂီၢ် ကဘၣ်ဟ့ၣ် တၢ်ပျဲဆူ ပုၤလၢ အဟဲဆုာ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်, ပဒိာ်ဝဲၤလီၤ မ့တမ့ၢ် ပဒိာ်အတၢ် ကရၢကရိတဖၣ်, ကီၢ်ဒိာ်ပၤလီၤဒၣ်အသး မ့တမ့ၢ် လီၢ်ကဝီၤပၤလီၤဒၣ် အသးခိာ်န့ၢ်ကရၢတဖၣ် ဒ်သိး ကမၤသကိးတၢ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၂၇. ဖဲတၢ်မၤ တၢ်ဒီသဒါကလုာ်ဒုဉ်တဖၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် အဆၢ ကတီၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤဘၣ်လီၤ တၢ်ဂ့ၢ်လီၤ ဘျီလီၤသ့ၣ်တဖၣ်အခါ က ဘၣ်ပာ်ကဲ ကလုာ်ဒုဉ်တဖၣ်အတၢ်ဆဲးတၢ်လၢန့ၣ်လီၤ.



၂၄။ ဝန်ကြီးဌာနသည် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးပါက ကာကွယ် စောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုများကို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းခြင်းနှင့် ဖြေရှင်းခြင်းများ ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ ဘာသာစကား ကျွမ်းကျင်သည့် စကားပြန်ရရှိရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။

၂၅။ ဤနည်းဥပဒေများပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာနက ရုံးလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရမည်။

၂၆။ ဤနည်းဥပဒေများပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် ထိရောက်အောင်မြင်စေရန် အလို့ငှာ တင်ပြလာသည့်ကိစ္စရပ်များနှင့် ပတ်သက်ဆက်နွှယ်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်၊ အစိုးရဌာန သို့မဟုတ် အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသဦးစီးအဖွဲ့များသည် လိုအပ်သည့်လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ပူးပေါင်းပါဝင် ဆောင်ရွက်ခြင်းပြုရမည်။

၂၇။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း သို့မဟုတ် အငြင်းပွားမှု ဖြေရှင်းခြင်းပြုရာတွင် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ ရိုးရာဓလေ့ထုံးတမ်းများကို အလေးထား ဆောင်ရွက်ရမည်။

၂၈. ဒ်သဲစးကျိကျဲအသိး ဖဲလၢဖံးမၤ တၢ်ဒီသဒါကဟုကယၢ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒီး တၢ်ဃုာ်လီၤဘျါတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်တဖၣ်အခါ တၢ်လၢာ်ဘျီလိာ်စ့လၢအလိာ်တဖၣ်အံၤ ကဘၣ်တၢ်စူးကျါ ဟံးန့ၢ်မူဒါလၢ တၢ်ဒီသဒါကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဝဲၤကျိၤ ဒ်အဖိးလိာ် အသးဒီး ကျိာ်စ့အတၢ်သိာ်တၢ်ဘျါတဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

၂၉. ဒ်သဲစးနီၣ်ဂံၢ် ၃၂ ပၣ်ဖျါအသိး ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ် အကရၢဖိ ကိတိာ်လၢ အဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤမူဒါအံၤ ဒ်သိး ကမၤလိာ်ထီၣ်ဖးထီၣ်ဘၣ် ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်ကသ့ အဂီၢ် ကဘၣ်မၤဝဲ ဒ်သိးကတုၤဖၢန့ၣ်ဘၣ် ကိးမ့ၢ်န့ၣ် အတၢ်လၢာ်ဘျီလိာ်စ့ ဖဲ ကီၢ်ဒိၣ် မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ အစ့တိာ်ပၣ်အပူၤ ကသ့ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၃၀. ကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်အံၤ ရၤလီၤလံာ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါပူၤဘျီ ဒီး ဟံးဂၢ်ဟံးကျါၤ တၢ်လီၢ်လီၢ်ကဝီၤလၢတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ်စ့ၤသ့ၣ်တဖၣ် ဒ် ကီၢ်စၢဖျိာ်အတၢ်ဘၣ်သ့ၣ်ဘၣ်သး အသိး သ့လီၤ.

နဲၣ်သဲးလွၢာ်

ကီၢ်စၢဖျိာ်ကိတိာ်

ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်

လံာ်နီၣ်ဂံၢ် ၂/၁-၁/၂၀၁၉ (၁၉၄၈)

နံၤသီ ၂၀၁၉ လါအီကူး ၂၃သီ

၂၈။ ဤနည်းဥပဒေများပါ တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် အငြင်းပွားမှုဖြေရှင်းခြင်း လုပ်ငန်း များကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်သော ကုန်ကျစရိတ်များကို တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီး ဌာနမှ ဘဏ္ဍာရေး စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်အညီ ကျခံသုံးစွဲ ရမည်။

၂၉။ ဥပဒေပုဒ်မ ၃၂ အရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသော တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားရေးရာကိစ္စရပ်များကို အကောင် အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်း ရေးဆွဲနိုင်ရန် ဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၀။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနည်းပါးသည့်ဒေသ များအား ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အခါအားလျော်စွာ အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်နိုင် သည်။

နိုင်သက်လွင်

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန

စာအမှတ်၊ ၂ / ၁ - ၁ / ၂၀၁၉ (၁၉၄၈)

ရက်စွဲ၊ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၂၃ ရက်

လံာ်ပာ်ဖျါ

(သဲစးကျိကျဲ ၇)

ဆူ/ \_\_\_\_\_ ကီၢ်ဒိၣ်/ကီၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ

နံၤသီ၊      နံၣ်၊      လါ၊      သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ပာ်ဖျါထီၣ်ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လီၤမၤအံၤ

၁။ -----  
-----

၂။ -----  
-----

- ဆဲးစုပနီၣ် -----
- ပုၤပာ်ဖျါတၢ်အမံၤ -----
- ထံကီၢ်တၢ်အုၣ်သးနီၣ်ဂံၢ် -----
- မိၢ်ပၢ်အမံၤ -----
- သးအနံၣ်အလါ -----
- ကလုာ်/တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ -----
- တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ/လီၢ်လၢ/ပတီၢ် -----
- အိၣ်ဆိးအလီၢ် -----
- ကွဲးဒီနီၣ်ဂံၢ် -----

လံာ်ကွဲးဆဲးဆူ-

၁။ ကီၢ်ဒိၣ်/ကီၢ်စဲၣ်ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိာ်တဖၣ်

၂။ -----ကီၢ်ဒိၣ်ပၤဒုၣ်တၢ်/ လီၢ်ကဝီၤဒိၣ်နၢ်ကရၢ

တင်ပြစာ  
(နည်းဥပဒေ ၇)

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။                      ခုနှစ်၊                      လ                      ရက်

အကြောင်းအရာ။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု  
တင်ပြခြင်း

၁။ \_\_\_\_\_  
\_\_\_\_\_

၂။ \_\_\_\_\_  
\_\_\_\_\_

- လက်မှတ် \_\_\_\_\_
- တင်ပြသူအမည် \_\_\_\_\_
- နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားအမှတ် \_\_\_\_\_
- မိဘအမည် \_\_\_\_\_
- အသက် \_\_\_\_\_
- လူမျိုး၊ ဘာသာ \_\_\_\_\_
- အလုပ်အကိုင်/ ရာထူး /အဆင့် \_\_\_\_\_
- ဆက်သွယ်ရန်လိပ်စာ \_\_\_\_\_
- ဖုန်းနံပါတ် \_\_\_\_\_

မိတ္တူကို -

- ၁။ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးများ
- ၂။ .....ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း/ ဒေသဦးစီးအဖွဲ့

လံာ်ပာ်ဖျါ တၢ်ထံာ်သမံသမိး  
(သဲးကျိကျဲ ၉)

ဆူ/ \_\_\_\_\_ ကီုဒိန်/ကီုစဲာ် ပဒိန်ကရၢ

နံၤသီ၊ နံာ်၊ လါ၊ သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ။ တၢ်ပာ်ဖျါ တၢ်သမံသမိးထံာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုန်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လီၤ မာ်ဘၣ်ဒိအဂ့ၢ်

တၢ်န့ၣ်ဖျါ ။ ။ ကီုဒိန်/ကီုစဲာ်ပဒိန်ကရၢ အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤမူဒါအလံာ်

၁။ ဒ်လံာ်တၢ်န့ၣ်ဖျါအသိး ဘၣ်ထွဲဒီး ကလုာ်ဒုန်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လီၤမာ်အဂ့ၢ်အဖီခိန် ဒ်မူဒါလၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤအသိး မၤဝဲတၢ်ယုထံာ်သမံသမိး ဖဲ ( ) သီတုၤ ( ) သီ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

၂။ တၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒ်လံာ်အံၤအသိး န့ၣ်လီၤ.  
(က) -----  
(ခ) -----

၃။ တၢ်လၢအကြးဒီး ကဘၣ်မၤန့ၢ်အီၤတဖၣ် မ့ၢ်ဒ်လံာ်အံၤ အသိးလီၤ.  
(က) -----  
(ခ) -----

၄။ တၢ်လၢတကြးဒီးကဘၣ်မၤန့ၢ်အီၤတဖၣ် မ့ၢ်ဒ်လံာ်အံၤအသိးလီၤ.  
(က) -----  
(ခ) -----

၅။ ဟ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ ကသ့ဖဲ တၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတၢ်အဖီခိန်ကသ့အဂီၢ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ် န့ၣ်လီၤ.

ကီုဒိန်/ကီုစဲာ်  
ကလုာ်ဒုန်ဂ့ၢ်ဝီ ကိတိာ်

(မ့)

ပဒိန်အကရၢဖီ ကိတိာ် လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤမူဒါ

လံာ်ကွဲးဆဲဆူ

၁။ ကီုစၢ်ဖျိန်ကိတိာ်/ ကလုာ်ဒုန်တဖၣ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိာ်ဝဲလီၤ

၂။ လံာ်ဝံာ်ထံး

စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ  
(နည်းဥပဒေ ၉)

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု  
စိစစ်တွေ့ရှိ ချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း

ရည် ညွှန်း ချက် ။ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ

၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာ  
ဆုံးရှုံးမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့် ကိစ္စရပ်ကို ( ) ရက်နေ့မှ ( )  
ရက်နေ့အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) \_\_\_\_\_
- (ခ) \_\_\_\_\_

၃။ ဆောင်ရွက်ပေးသင့်သည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) \_\_\_\_\_
- (ခ) \_\_\_\_\_

၄။ ဆောင်ရွက်မပေးသင့်သည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

- (က) \_\_\_\_\_
- (ခ) \_\_\_\_\_

၅။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်အပေါ် လမ်းညွှန်မှု ပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်  
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး  
သို့မဟုတ်  
တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

- ၁။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးဌာန
- ၂။ ရုံးလက်ခံ

လံာ်ပာ်ဖျါ တၢ်ထံာ်သမံသမိး  
(သဲးကျိၤကျဲ ၁၀၊ သဲးကျိၤကျဲဒု (က)

ဆူ/ \_\_\_\_\_ ကိၢ်ဒိၣ်/ကိၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ  
နံၤသီ၊ နံၣ်၊ လါ၊ သီ  
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ။တၢ်ပာ်ဖျါ တၢ်သမံသမိးထံာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လီၤ  
မၢ်ဘၣ်ဒိအဂ့ၢ်

တၢ်နဲၣ်ဖျါ ။ ။ကိၢ်ဒိၣ်/ကိၢ်စဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢ အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤမူဒါအလံာ်  
၁။ န်လံာ်တၢ်နဲၣ်ဖျါအသိး ဘၣ်ထွဲးဒီး ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လီၤမၢ်အဂ့ၢ်အဖီဒိၣ်  
ဒ်မူဒါလၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤအသိး မၤဝဲတၢ်ယုထံာ်သမံသမိး ဖဲ ( ) သီတုၤ  
( )သီ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

၂။ တၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒ်လၢအံၤအသိး န့ၣ်လီၤ.  
(က) -----  
(ခ) -----

၃။ တၢ်လၢ အကြးဒီး ကဘၣ်မၤန့ၢ်အီၤတဖၣ် မ့ၢ်ဒ်လၢအံၤ အသိးလီၤ.  
(က) -----  
(ခ) -----

၄။ ကိၢ်စၢဖျိၣ်ပတီၢ်ကိတိၣ်ဝဲၤလီၢ်တဖၣ်, ပဒိၣ်ဝဲၤလီၢ်တဖၣ်, ပဒိၣ် အတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်  
တၢ်ဂ့ၢ်လၢ ဟ့ၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲးကသ့တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒ်လၢအသိးအံၤန့ၣ်လီၤ.  
(က) -----  
(ခ) -----

၅။ ဟ့ၣ်တၢ်နဲၣ်လီၤ ကသ့ဖဲ တၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတၢ်အဖီဒိၣ်ကသ့အဂီၢ် ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်  
န့ၣ်လီၤ.

ကိၢ်ဒိၣ်/ကိၢ်စဲၣ်  
ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီ ကိတိၣ်  
(မ့)  
ပဒိၣ်အကရၢဖိ ကိတိၣ် လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤမူဒါ

လံာ်ကွဲးဆဲဆူ  
၁။ ကိၢ်စၢဖျိၣ်ကိတိၣ်/ ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိၣ်ဝဲၤလီၢ်  
၂။ လံာ်ဝံာ်ထံး



စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ  
(နည်းဥပဒေ ၁၀၊ နည်းဥပဒေခွဲ(က))

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။

လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု စိစစ်တွေ့ရှိ ချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း

ရည်ညွှန်းချက် ။ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ

၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာ ဆုံးရှုံးမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့်ကိစ္စရပ်ကို ( )ရက်နေ့မှ ( ) ရက်နေ့အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၃။ ဆောင်ရွက်ပေးသင့်သည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၄။ ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း များက ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်း ဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၅။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်အပေါ် လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

၁။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးဌာန

၂။ ရုံးလက်ခံ

လံာ်ပာ်ဖျါ တၢ်ထံာ်သမံသမိး  
(သဲးကျိၤကျဲ ၁၀၊ သဲးကျိၤကျဲဒု (က))

ဆူ/

ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်ကိတိာ်  
ကလုာ်ဒုာ်တဖၣ်ဂ့ၢ်ကိတိာ်ဝဲၤလီၤ

ဒိဖျိ

\_\_\_\_\_ ကီၢ်ဒိာ်/ကီၢ်စဲာ်ပဒိာ်ကရၢ၊  
နံၤသီ၊ နံၤ၊ လါ၊ သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ။ တၢ်ပာ်ဖျါ တၢ်သမံသမိးထံာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုာ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လီၤ  
မ့ၢ်ဘၣ်ဒိအဂ့ၢ်

တၢ်န့ၢ်ဖျါ ။ ။ ကီၢ်ဒိာ်/ကီၢ်စဲာ်ပဒိာ်ကရၢ၊ အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤမူဒါအလံာ်

၁။ နိလံာ်တၢ်န့ၢ်ဖျါအသိး ဘၣ်ထွဲဒီး ကလုာ်ဒုာ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လီၤမ့ၢ်အဂ့ၢ်အဖီခိာ်  
ဒိမူဒါလၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤအသိး မၤဝဲတၢ်ယုထံာ်သမံသမိး ဖဲ ( ) သီတုၤ  
( )သီ အပူၤန့ၢ်လီၤ.

၂။ တၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒိလံာ်အံၤအသိး န့ၢ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၃။ တၢ်လၢအကြၢးဒီး ကဘၣ်မၤန့ၢ်အီၤတဖၣ် မ့ၢ်ဒိလံာ်အံၤ အသိးလီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၄။ ကီၢ်စၢ်ဖျိာ်ပတီၢ်ကိတိာ်ဝဲၤလီၤတဖၣ်, ပဒိာ်ဝဲၤလီၤတဖၣ်, ပဒိာ် အတၢ်ကရၢက  
ရီၢ်တဖၣ် တၢ်ဂ့ၢ်လၢ ဟ့ၣ်တၢ်ဆီာ်ထွဲကသုတဖၣ်အံၤ  
မ့ၢ်ဒိလံာ်အသိးအံၤန့ၢ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၅။ ဟ့ၣ်တၢ်န့ၢ်လီၤကသုဖဲတၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတၢ်အဖီခိာ်ကသုအဂီၢ်  
ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါ ထီၣ် န့ၢ်လီၤ.

ကီၢ်ဒိာ်/ကီၢ်စဲာ်  
ကလုာ်ဒုာ်ဂ့ၢ်ကိတိာ်  
(မ့)

ပဒိာ်အကရၢဖိ ကိတိာ် လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤမူဒါ

လံာ်ကွဲးဆဲဆူ

လံာ်ဂံၢ်ထံး

စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ  
(နည်းဥပဒေ ၁၀၊ နည်းဥပဒေခွဲ(က))

သို့

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးဌာန

မှတစ်ဆင့်

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။

ခုနှစ်။

လ

ရက်

အကြောင်းအရာ။

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု

စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း

ရည်ညွှန်းချက် ။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ

၁။

ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာ ဆုံးရှုံးမှုနှင့် စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့်ကိစ္စရပ်ကို ( ) ရက်နေ့မှ ( ) ရက်နေ့အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။

စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၃။

ဆောင်ရွက်သင့်သည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၄။

ပြည်ထောင်စုအဆင့်ရှိ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာနများ၊

အစိုးရအဖွဲ့အစည်း များက ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် အချက်များမှာ

အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၅။

စိစစ်တွေ့ရှိချက်အပေါ် လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

ရုံးလက်ခံ

လံာ်ပာ်ဖျါ တၢ်ထံာ်သမံသမိး  
(သဲစးကျိၤကျဲ(၁၁))

ဆူ/ \_\_\_\_\_ ကိာ်ဒိၣ်/ကိာ်စဲာ်ပဒိၣ်တရၢ၊  
နံၤသီ၊ နံာ်၊ လါ၊ သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ။ တၢ်ပာ်ဖျါ တၢ်သမံသမိးထံာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လီၤ  
မၢ်ဘၣ်ဒိအဂ့ၢ်  
တၢ်နဲာ်ဖျါ ။ ။ ကိာ်ဒိၣ်/ကိာ်စဲာ် အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤမူဒါအလံာ်

၁။ ဒ်လံာ်တၢ်နဲာ်ဖျါအသိး ဘၣ်ထွဲဒီး ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လီၤမၢ်အဂ့ၢ်အဖီခိၣ်  
ဒ်မူဒါလၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤအသိး မၤဝဲတၢ်ယုထံာ်သမံသမိး ဖဲ ( ) သီတုၤ  
( )သီ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ၂။ ဘၣ်တၢ်သမံသမိးအီၤဒ်လံာ်အံၤအသိး န့ၣ်လီၤ.

၂။ တၢ်ယုထံာ်သမံသမိးတဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒ်လံာ်အံၤအသိး န့ၣ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၃။ တၢ်ကွၢ်ကဒါကျဲ/ တၢ်ပာ်ဖျါ

-----  
-----

၄။ ဟ့ၣ်တၢ်နဲာ်လီၤကသုအဂီၢ် ပာ်ဖျါထီၣ်အီၤလီၤ.

ကိာ်ဒိၣ်/ကိာ်စဲာ်  
ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီ ကိတိာ်

(မ့)

ပဒိၣ်အကရၢဖိ ကိတိာ် လၢအဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤမူဒါ

လံာ်ကွဲးဆဲဆူ

လံာ်ဂံၢ်ထံး

စိစစ်တွေ့ရှိချက် အစီရင်ခံစာ  
(နည်းဥပဒေ ၁၁)

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးနစ်နာဆုံးရှုံးမှု  
စိစစ်တွေ့ရှိ ချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း

ရည် ညွှန်း ချက် ။ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ တာဝန်ပေးအပ်သည့်စာ  
၁။ ရည်ညွှန်းပါစာအရ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နစ်နာဆုံးရှုံးမှုနှင့်  
စပ်လျဉ်း၍ တာဝန်ပေးအပ်သည့် ကိစ္စရပ်ကို ( ) ရက်နေ့မှ ( )  
ရက်နေ့ အထိ စိစစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။

၂။ စိစစ်တွေ့ရှိချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၃။ သုံးသပ်တင်ပြချက်

\_\_\_\_\_

၄။ လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

သို့မဟုတ်

တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

ရုံးလက်ခံ

လံာ်ပာ်ဖျါ  
(သဲးကျိၤကျဲ ၁၇)

ဆူ/ \_\_\_\_\_ ကလုာ်ဒုဉ်ဂ့ၢ်ဝီ ကိတိာ်  
\_\_\_\_\_ ကီၢ်ဒိဉ်/ကီၢ်စဲၣ်ပဒိဉ်တရၢ

ဒိဖျိ

ပှၤန့ၣ်တၢ်  
တၢ်ဒိသဒါကဟုကယာ်န့ၢ် ကလုာ်ဒုဉ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ဝဲၤကျိၤ  
-----ကီၢ်ဒိဉ်/ကီၢ်စဲၣ်

မုၢ်န့ၤ၊ နံၤ၊ လါ၊ သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ။ ကယုာ်လီၤကျိၤန့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်သ့ၣ်လိာ်အဖီခိဉ်ကသ့အဂီၢ် တၢ်ဆူထီၣ်တၢ်

၁။ -----  
-----

၂။ -----  
-----

- ဆဲးစုပနီၣ် \_\_\_\_\_
- ပှၤပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အမံၤ \_\_\_\_\_
- ထံကီၢ်တၢ်အုဉ်သးနီၣ်ဂံၢ် \_\_\_\_\_
- မိၢ်ပာ်အမံၤ \_\_\_\_\_
- သးအန့ၣ်အလါ \_\_\_\_\_
- ကလုာ်/တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ \_\_\_\_\_
- တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ/လီၤလၢ/ပတီၢ် \_\_\_\_\_
- အိၣ်ဆိးအလီၢ် \_\_\_\_\_
- ကွဲၤဒိန့ၢ်နီၣ်ဂံၢ် \_\_\_\_\_

လံာ်ကွဲးဆဲးဆူ

၁။ ကီၢ်ဒိဉ်/ကီၢ်စဲၣ်ပဒိဉ်တရၢ

၂။ . . . . . ကီၢ်ဒိဉ်ပဒိဉ်တၢ်/လီၢ်ကဝီၤခိဉ်န့ၢ်တရၢ

တင်ပြစာ  
(နည်းဥပဒေ ၁၇)

သို့

..... တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး  
..... တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

မှတစ်ဆင့်

ညွှန်ကြားရေးမှူး  
တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာန  
.....တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်

ရက်စွဲ။ ခုနှစ်။ လ ရက်

အကြောင်းအရာ။ အငြင်းပွားမှုအပေါ် ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းပေးနိုင်ပါရန် တင်ပြခြင်း

၁။ \_\_\_\_\_

၂။ \_\_\_\_\_

- လက်မှတ် \_\_\_\_\_
- တင်ပြသူအမည် \_\_\_\_\_
- နိုင်ငံသားစိစစ်ရေးကတ်ပြားအမှတ် \_\_\_\_\_
- မိဘအမည် \_\_\_\_\_
- အသက် \_\_\_\_\_
- လူမျိုး၊ ဘာသာ \_\_\_\_\_
- အလုပ်အကိုင်/ ရာထူး /အဆင့် \_\_\_\_\_
- ဆက်သွယ်ရန်လိပ်စာ \_\_\_\_\_
- ဖုန်းနံပါတ် \_\_\_\_\_

မိတ္တူကို -

- ၁။ တိုင်းဒေသကြီး / ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့
- ၂။ .....ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း/ ဒေသဦးစီးအဖွဲ့

တၢ်ယုၣ်လီၤဘျါ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်အတၢ်ပၣ်ဖျါ  
(သဲးကျိၤကျဲ (၁၈) သဲးကျိၤကျဲဒု (၁))

ဆူ/ \_\_\_\_\_

တီၢ်ဒိၣ်/တီၢ်စဲၣ် ပဒိၣ်ကရၢ

နံၤသီ၊ နံၣ်၊ လါ၊ သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ။ ။ တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ယုၣ်လီၤဘျါ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်

၁။ ကလုာ်ဒုၣ်ကဒဲကဒဲအပူၤ မ့တမ့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တကလုာ်ဒီးတကလုာ် အဘၢၣ်စၢၤ ဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်လၢ အကဲထီၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ် တၢ်ဟဲဒုၣ်ထီၣ်အံၤန့ၣ် တၢ်မၤဘၣ်လီၤဘၣ် ဆးက့ၤဖဲ ( )နံၤ သီ တုၤ ( ) နံၤသီအံၤန့ၣ်လီၤ.

၂။ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်တၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်ထံးတဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်လၢ အသိးန့ၣ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၃။ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ တၢ်ယုၣ်လီၤဘျါအိၤသ့တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်လၢအံၤအသိးလီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၄။ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ တၢ်ယုၣ်လီၤဘျါအိၤတထီၣ်ဘးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒ်လၢအံၤအသိးလီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၅။ တၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤ

(က) -----

(ခ) -----

၆။ ဟ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤကသုအဂီၢ် ပၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်အံၤလီၤ.

တီၢ်ဒိၣ်/တီၢ်စဲၣ်  
ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ပီ ကိတိာ်

လံာ်ကွဲးဆဲဆူ  
လံာ်ဂံၢ်ထံး



အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာ  
(နည်းဥပဒေ ၁၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ(ခ))

သို့

..... တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

ရက်စွဲ။

ခုနှစ်။

လ

ရက်

အကြောင်းအရာ။ အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာတင်ပြခြင်း

၁။ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဖြစ်ပွားသည့် အငြင်းပွားမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တင်ပြလာမှုကို ( )ရက်နေ့မှ ( ) ရက်နေ့အထိ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းခဲ့ပါသည်။

၂။ အငြင်းပွားမှု၏ အခြေခံအချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-  
(က) \_\_\_\_\_  
(ခ) \_\_\_\_\_

၃။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်သည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-  
(က) \_\_\_\_\_  
(ခ) \_\_\_\_\_

၄။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်ခြင်းမရှိသည့် အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-  
(က) \_\_\_\_\_  
(ခ) \_\_\_\_\_

၅။ သုံးသပ်တင်ပြချက်  
(က) \_\_\_\_\_  
(ခ) \_\_\_\_\_

၆။ လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်  
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -  
ရုံးလက်ခံ

တၢ်ဃုၣ်လီၤဘျါ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်အတၢ်ပၣ်ဖျါ  
(သဲစးကျိၤကျဲ (၁၈), သဲစးကျိၤကျဲဒု (ခ))

ဆူ/

ကီၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကိတိာ်

ကလုာ်ဒုၣ်တဖၣ်ဂ့ၢ်ဝီကိတိာ်ဝဲၤလီၢ်

နံၤသီ၊ နံၣ်၊ လါ၊ သီ

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ။ ။ တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဃုၣ်လီၤဘျါ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်

၁။ ကလုာ်ဒုၣ်ကဒဲကဒဲအပူၤ မ့တမ့ၢ် ကလုာ်ဒုၣ်တကလုာ်ဒီးတကလုာ် အဘၢၣ်စၢၤ ဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်လၢ အကထီၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ် တၢ်ဟံၣ်ဆုၢ်ထီၣ်အံၤန့ၣ် တၢ်မၤဘၣ်လီၢ် ဘၣ် ဆးက့ၤဖဲ ( )နံၤ သီ တုၤ ( ) နံၤသီအံၤန့ၣ်လီၤ.

၂။ တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ် တၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်ထံးအံၤ မ့ၢ်ဒ်လၢအံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၃။ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ တၢ်ဃုၣ်လီၤဘျါအိၤသ့တဖၣ် မ့ၢ်ဒ်လၢအံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၄။ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ တၢ်ဃုၣ်လီၤဘျါအိၤ တထီၣ်ဘးတဖၣ် မ့ၢ်ဒ်လၢအံၤ အသိးန့ၣ်လီၤ.

(က) -----

(ခ) -----

၅။ တၢ်ပဲာ်ထံနီၤဖးတၢ်အစၢၤ

-----

-----

၆။ ဟ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤကသ့အဂီၢ် ပၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ဒိၣ်/ကီၢ်စဲၣ်  
ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီ ကိတိာ်

လံာ်ကွဲးဆဲဆူ -  
လံာ်ဂံၢ်ထံး

အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာ  
(နည်းဥပဒေ ၁၈၊ နည်းဥပဒေခွဲ(ခ))

သို့

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး

တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများရေးရာဝန်ကြီးဌာန

ရက်စွဲ။

ခုနှစ်။

လ

ရက်

အကြောင်းအရာ။ အငြင်းပွားမှု ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းချက် အစီရင်ခံစာတင်ပြခြင်း

၁။ တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအကြား ဖြစ်ပွားသည့် အငြင်းပွားမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တင်ပြလာမှုကို( )ရက်နေ့မှ ( ) ရက်နေ့အထိ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းခဲ့ပါသည်။

၂။ အငြင်းပွားမှု၏ အခြေခံအချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၃။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်သည့်အချက်များမှာအောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၄။ ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းနိုင်ခြင်းမရှိသည့်အချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါ သည်-

(က) \_\_\_\_\_

(ခ) \_\_\_\_\_

၅။ သုံးသပ်တွေ့ရှိချက်

\_\_\_\_\_

,

၆။ လမ်းညွှန်မှုပြုနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါသည်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်  
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီး

မိတ္တူကို -

ရုံးလက်ခံ

တိုင်းရင်းသားစာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုဦးစီးဌာနနှင့်  
တိုင်းရင်းသားစာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုအသင်းအဖွဲ့(စကောကရင်)တို့မှ ပူးပေါင်းဘာသာပြန်၍  
တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဦးစီးဌာနမှ ထုတ်ဝေသည်။